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 اقتصاد موسیقی
 و مدیریت فرهنگی

چندی پی��ش نوش��ته ای از ابن خلدون نظرم 
را برانگیخ��ت: »هنگام��ی ک��ه در جامع��ه ای 
اقتصاد رو به ضعف نهد، اولی��ن چیزی که رو به 
زوال می گذارد، موس��یقی اس��ت و هنگامی که 
در جامعه ای اقتص��اد رونق یاب��د، اولین چیزی 
که ش��روع به رش��دونمو می کند نیز موسیقی 
اس��ت.« بی تردید از زیربنایی ترین مشکلات در 
حوزه موس��یقی )البته به غیراز بلاتکلیفی های 
سنتی- سیاس��ی آن(، ضعف اقتصاد موسیقی و 
عدم مدیریت تخصصی در این حوزه اس��ت. این 
موضوعی انکارناپذیر اس��ت ک��ه ارتقای اقتصاد 
هنر، رشد اقتصاد کلان کش��ور را در پی خواهد 
داش��ت و حداقل یکی از پیامده��ای مثبت آن 
نیز درآمدزایی است. به طور مثال یکی از عوامل 
ضعف اقتصاد موسیقی، سطح نامطلوب تبلیغات 
در این حوزه است. تولید یک اثر هنری نیز مانند 
تولید یک محصول، اگر با اطلاع و پوشش خبری 
همراه نباش��د، بالطبع با شکست مواجه خواهد 
ش��د. نگاه کارشناس��ی به مباحثی چون عرضه 
و تقاض��ا در ح��وزه اقتصاد موس��یقی نیز مانند 
س��ایر گرایش های اقتصادی امری مسلم است 
و صدالبت��ه نیازمند به تدوی��ن طرح های جامع 
توجیهی و فعالیت ه��ا و اقداماتی زیرس��اختی 
اس��ت. از عرصه س��رمایه گذاری و تولید گرفته 
تا س��نجش بازار و مشتری و همچنین گستره و 
نحوه توزیع و بخش مصرف و بس��یاری دیگر از 
مباحث تخصصی اقتصادی که مدیریتی جامع 
را در این خص��وص در برمی گی��رد. به خصوص 
ارزیابی میزان درآمد دهک ه��ای میانی جامعه 
– که تقریب��اً و تحقیقاً از مخاطب��ان اصلی آثار 
فرهنگی و هنری به ش��مار می آین��د- و برآورد 
تناسب یا عدم تناس��ب درآمدها با هزینه ها که 
در جهت ارزش گ��ذاری ریالی عرضه محصولات 
و خدمات فرهنگی تأثیر بسزایی خواهد داشت.  
امنیت اقتصادی برای یک هنرمند موسیقی نیز 
چون سایر اقش��ار جامعه انتظاری بدیهی است. 
یک موسیقیدان با هزاران سختی و مشقت موفق 
به تولید یک اثر هنری می شود ولی هنگامی که 
هنوز اثرش به توزیع عمومی نرسیده، آن اثر سر 
از فضای مج��ازی و پیاده روهای کنار خیابان در 
می آورد! حال چگون��ه می توان برای آن هنرمند 

امنیت اقتصادی را متصور شد؟
همین مبح��ث ع��دم رعایت حق��وق مؤلف 
)کپی رایت( نیز از آس��یب های ج��دی اقتصاد 
موس��یقی کش��ور اس��ت که پ��س از س��ال ها 
کشمکش، هنوز نتوانسته ایم از پس این معضل 
برآییم! فرهنگس��ازی در این خصوص البته بد 
نیست؛ این که شهروند ایرانی متوجه باشد که با 
کپی غیرمجاز مرتکب دزدی ش��ده و تذکر به او 
در این خصوص در حقیقت نهی از منکر اس��ت 
اما اقدامات قاطع و تصمیمات کلان مدیریتی و 
اقتصادی جهت ریشه کن کردن این معضل و به 
عبارتی آسیب شناسی آن به مراتب مؤثرتر خواهد 
بود. این  روزها وجود برخی بنگاه ها یا موسسات 
اقتصادی جهت فعالیت های زیرساختی در حوزه 
اقتصاد موسیقی بسیار امیدوارکننده و نویدبخش 
اس��ت. ازجمله تعاونی هنرمندان ک��ه به طرح 
جدیدی به نام موزیک مارکت دست یافته است 
که به حس مس��ئولیت و وظیفه شناسی آنان در 
قبال جامعه موسیقی بایستی دست مریزاد گفت. 
ولی به زعم نگارنده، هر شخص فعال و مؤثری در 
جامعه موسیقی کش��ور نیز بایستی خودجوش 
جهت بس��ط و تأمین فضای اقتصادی و صیانت 
از امنیت آن اقدام و کوشش کند. به عنوان نمونه، 
رضا مهدوی ازجمله موسیقیدانان و هنرمندانی 
است که هم در مقطع مدیریتش در حوزه هنری 
و هم در زمان فعالیتش در مطبوعات و رسانه ها 
همواره به این موضوع توجه داش��ته اس��ت. هم 
اینک نیز در موسسه راوی آذر کیمیا برگزیدگان 
جشنواره های موس��یقی )به خصوص جشنواره 
موس��یقی فجر( را تحت پوش��ش ق��رار داده و 
تمهیدات لازم را جهت تولی��د و توزیع آثار این 
هنرمندان عهده دار شده است. رضا مهدوی نیز 
با وجود خدمات س��ترگش، قطعاً با شکست ها و 
ناکامی هایی مواجه شده و بررسی و تحلیل نقاط 
قوت و ضعف عملکرد ایشان آن هم در بازه زمانی 
حدوداً دو ده��ه فعالیت و پ��رکاری و البته با آن 
صراحتی هم که از ایشان سراغ داریم، خود کتاب 

مستند مدیریتی را شامل خواهد شد.
حال فارغ از مباحث اقتصاد موس��یقی، مدتی 
اس��ت که مبحث مدیریت فرهنگ��ی در برخی 
دانش��گاه ها وارد رش��ته های دانش��گاهی شده 
اس��ت. اهمیت این رش��ته تنها محدود به چند 
نهاد و وزارتخانه و سازمان متولی فرهنگ و هنر 
نیست و با توجه به تعداد قابل توجه فرهنگسراها 
و خانه های فرهنگ در س��طح کش��ور، اهمیت 
آن بیش از پیش مبرهن اس��ت و چه بس��ا خانه 
فرهنگی که با مدیریتی کارآمد، بهتر بتواند منشأ 
اثر ش��ود. با توجه به مبحث گسترده مدیریت و 
گرایش های متفاوت آن، لزوم نگاهی آکادمیک 
در این خصوص ضرورت داش��ت. حال به دور از 
مسائل مناقشه برانگیز مدیریتی در کشور، جنبه 
کارب��ردی مدیریت فرهنگی تا ب��ه چه حد بوده 
است؟ آیا این تأثیر در اقتصاد هنر نیز محسوس 

و مشهود است؟    

سینما
شخبر

نمای
اتفاق  »نقش نگار« 

متقاضی اکران نوروز شد
 به کودکان

 حمایت از محیط زیست را بیاموزیم
 توقیفی های صداوسیما 

دوباره به کار افتادند
فیلم سینمایي »نقش نگار« به کارگرداني علي 
عطشاني هم متقاضي اکران نوروزي است، فیلمی 
که به دلی��ل حضور ناصر ملک مطیعي و حواش��ي 
س��رمایه گذاري بابک زنجاني امکان اکران عمومي 
نداش��ت. درواقع این فیلم، بع��د از »پاداشِ« کمال 
تبریزی و »رس��تاخیزِ« احمدرضا درویش سومین 
فیلمی است که مشکل اکرانش حل شده و تقاضای 
اکران در نوروز را دارد. پخش این فیلم برعهده شکوفا 
فیلم است و این موسس��ه در حال آماده سازي مواد 
تبلیغي فیلم براي اکران نوروز 94 اس��ت. به گفته 
بابائیان، شکوفا فیلم اکران فیلم هایي چون »مردن 
ب��ه وقت ش��هریور«، »آئینه ش��معدون« و »چهار 
اصفهاني در بغداد« را در دستور اکران  سال آینده قرار 
داده اس��ت. »نقش نگار« درباره پسری به نام فرزاد 
است که بدون هماهنگی پدرش قصد ازدواج با نگار 
را دارد. بهرام رادان، آتیلا پسیانی، گوهر خیراندیش و 

ناصر ملک مطیعی در این فیلم بازی می کنند.

مرضیه برومند معتقد است بحران محیط زیست 
یکی از مس��ائل مهم دایمی زندگی انسان هاست و 
جلب توجه ک��ودکان و نوجوانان ب��ه این موضوع 
اهمیت ویژه ای دارد. او که سریالی به نام»آب پریا« 
با همین مضمون را ب��رای ن��وروز 92 کارگردانی 
کرد و این س��ریال از شبکه دو س��یما پخش شد، 
دوشنبه  4اسفند به تماش��ای نمایش »تیستوی 
سبزانگش��تی« به کارگردانی رامین کهن در تالار 
هنر از کودکان و نوجوانان نشس��ت و از خانواده ها 

دعوت کرد تا به تماشای این نمایش بیایند. 
ب��ه  گ��زارش ایران تئا ت��ر، برومند ک��ه به گفته 
خودش از دی��دن این نمایش لذت ب��رده در ادامه 
اشاره می کند: »جلب توجه کودکان و نوجوانان به 
سبز بودن، اتفاق زیبایی است. باید به آنها بیاموزیم 
نزدیک شدن به طبیعت، نزدیک شدن به خداست 
و با کاش��تن دانه عش��ق، محبت و امی��د در دل ها 

می توانیم دنیایی سبز تر و آباد تر داشته باشیم.«

ش�هروند| بع��د از آمدن رئیس صداوس��یما و 
تغییراتی که س��رافراز با آمدن به س��اختمان این 
سازمان آورد، فیلمبرداری بسیاری از سریال های در 
حال ساخت متوقف شد اما حالا با انتصاب مدیران 
جدید صداوسیما  بعضی از این سریال ها توانسته  اند 
به کار خودشان ادامه دهند. محمد احسانی، مدیر 
جدید شبکه یک سیما صبح دیروز، 5اسفندماه از 
پشت صحنه سریال نوروزی »فوق سری« که پیش 
از این »قورباغه و قناری« نام داش��ت در ش��هرک 
دفاع مقدس دی��دن کرد. احس��انی زمانی هم که 
معاون ارزشیابی و نظارت س��ازمان سینمایی بود 
به تولیدات س��ینما اهمیت ویژه ای می داد. مهدی 
فخیم زاده کارگردانی س��ریال 13 قسمتی »فوق 
سری« را برعهده دارد اما شنیده ها حاکی از آن است 
که ساخت سریال »آمین« به کارگردانی منوچهر 
 هادی که مدتی متوقف ش��ده بود هم از سرگرفته 

شده است.

بهرام ریحانی هنرمند شناخته ش��ده پانتومیم 
کش��ور که هفته گذش��ته به دلیل وخیم ش��دن 
وضع بیماری اش به اورژانس بیمارستان فیروزگر 
منتقل ش��د و تحت درمان قرار گرفت، س��رانجام 
صبح دیروز چشم از جهان فروبست. بهرام ریحانی 
هنرمند پانتومیم کشور از ماه های پایانی  سال 92 
با بیماری سرطان کبد دست و پنجه نرم می کرد و 
در این مدت تحمل های بسیاری در جهت مبارزه با 
این بیماری از خود نشان داد. او که در این یک سال 
مشغول انجام ش��یمی درمانی بود، س��رانجام در 
بیمارستان فیروزگر دار فانی را وداع گفت. ریحانی 
آخرین بار با نمایش »بی لالا« به کارگردانی یاس��ر 
خاسب همزمان با اختتامیه سی وسومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر در ت��الار حافظ روی صحنه 
رفت. او در کنار فعالیت های هنری اش برای حمایت 
از کودکان کار، کودکان بیمار و زنان تحت خشونت 

نیز آثاری را اجرا کرده بود.

 درگذشت 
هنرمند جوان عرصه پانتومیم

س��خنگوی وزارت فرهن��گ و ارش��اد اس��لامی با 
تأکید بر لازم الاجرا ب��ودن تصمیم قوه قضائیه مبنی بر 
ممنوع التصویری رئیس جمهور اسبق، درباره چگونگی 
رفع ممنوعیت فعالیت جعفر پناهی و نیز مجوز ندادن 
 به کتاب��ی که در خارج از ایران منتش��ر ش��ده  اس��ت 

توضیح داد. 
به گزارش ایسنا، حس��ین نوش آبادی در جدیدترین 
اظهاراتش درباره ممنوعیت درج تصاویر رئیس جمهور 
اس��بق و برخی افراد دیگر که توس��ط اژه ای سخنگوی 
قوه قضائیه مطرح ش��ده اس��ت، گفت: »آنچه تصمیم 
دادستانی تهران در ارتباط با جلوگیری از درج تصویر و 
نام فردی که اشاره شد را شنیده ایم و در جریان هستیم. 
وزارت ارشاد به تصمیمات و مصوبات شورای  عالی امنیت 
کش��ور و نیز تصمیمات قوه قضائیه در چارچوب قانون 
مطبوعات احترام می گذارد و آن را لازم الاجرا می داند.« 
سخنگوی وزارت ارشاد در پاسخ به سوال دیگری درباره 
اینکه آیا وزارت ارشاد برای رفع ممنوعیت جعفر پناهی 
کاری انجام می دهد یا خیر؟ بیان کرد: »وزارت ارش��اد 
مس��ئولیت و وظیفه ای در جهت رفع برخی مشکلاتی 
که افراد خودش��ان به وجود می آورند، ن��دارد به ویژه که 
مشکلات آنها به س��ایر بخش ها و سایر نهادهای ذیربط 
مربوط اس��ت و آنها خودش��ان باید تلاش کنند که آن 
مش��کلات را برطرف کنند. این کار هم از طریق نزدیک 
شدن به فرهنگ بومی و پرداختن به شیوه هایی که بتواند 
مورد استقبال و انتظار مردم باشد، رخ می دهد، لذا برای 
این محدودیت، خودِ جعفر پناه��ی باید پیگیری کند 
چون باعث و بانی آن نیز خودش بوده اس��ت و ما نقشی 
در آن نداشته و نداریم.« او در ادامه خاطرنشان کرد: »اگر 
محدودیت هایی که فراروی ایش��ان است برطرف شود، 
وزارت ارشاد از کارهایی که همسو با ضوابط باشد حمایت 
می کن��د و او هم می تواند ب��ه کار و فعالیت بپ��ردازد.« 
سخنگوی وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی همچنین 
درباره کتابی با نام »من این نسل« نوشته اسدزاده گفت: 
»این کتاب، کتابی است که در ایران چاپ نشده و توزیع 
آن نیز در ایران صورت نگرفته و اگر هم عرضه ش��ده به 
صورت دس��تی بوده که از نظر ما تخلف است. محتوای 
کتاب از نظر ما مشکل دارد به همین دلیل مجوز نگرفته 
و نخواهد گرفت. ضمن اینکه زمان نش��ر این کتاب هم 

به مقطعی برمی گردد که نویسنده کتاب مسئولیتی در 
ارشاد نداشته و الان جایگاهی که دارد در روابط عمومی و 
خبرگزاری کتاب است که این هم هیچ امتیازی برای نشر 
کتابش نیست.« او همچنین با اشاره به انتقادهای مطرح 
شده رسانه ملی درباره فعالیت های وزارت ارشاد توضیح 
داد: »صداوسیما نهادی عمومی است که با توجه به ملی 
بودن آن طبیعی اس��ت که در بیان نظرات خود آزادتر 
باشد و مانند دستگاه وزارت ارشاد نهاد مجری نیست که 

با توجه به وظایفش اظهارنظر کند.«
 هیچ دستوری

 برای تغییر معاونان ارشد اعلام نشده
نوش آبادی در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران مبنی 
بر اینکه س��ال آینده تغییرات مدیریتی در معاونت ها و 
سازمان های تابعه وزارت ارش��اد صورت خواهد گرفت 
یا نه؟ تصریح کرد: »هیچ تصمیمی برای تغییر معاونان 
ارشد وزارتخانه در دس��تور کار قرار ندارد و اصلا چنین 
چیزی هم تاکنون مطرح نش��ده اما در سطوح پایین تر 
س��تادی و ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها 
این احتمال وجود دارد که ما ش��اهد تغییراتی باش��یم 
چراکه این موضوع در س��طوح پایین تر مدیریتی امری 
متداول است اما به طور حتم در حوزه معاونت ها و روسای 

س��ازمان ها این بحث مطرح نیست.« سخنگوی وزارت 
فرهنگ و ارش��اد در پاسخ به س��والی مبنی بر تشکیل 
ارکستر سمفونیک و ارکس��تر ملی گفت: »پیش بینی 
می کردیم که در جشنواره موسیقی فجر امسال شاهد 
به صحنه رفتن ارکستر سمفونیک و ارکستر ملی باشیم 
اما با وجود تلاشی که صورت گرفت این مهم به سرانجام 
نرس��ید. آخرین خبری که درباره این موضوع می توانم 
اشاره کنم رفع موانع و تعیین رهبران ارکستر سمفونیک 
 و ارکس��تر ملی اس��ت که براس��اس برنامه ریزی های

 انجام گرفته نیمه اس��فندماه ش��اهد اجرای ارکس��تر 
سمفونیک و اواخر اردیبهشت ماه شاهد اجرای ارکستر 
ملی خواهیم بود، البته همچنان با محدودیت های مالی و 
دغدغه هایی در این زمینه مواجه هستیم اما امیدواریم در 
آینده دیگر مشکلی پیرامون این قضیه نداشته باشیم.« 
معاون حقوقی امور مجلس و استان های وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در این نشست خبری با انتقاد از تحریف 
برخی از مس��ائل پیرامون فعالیت های وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی تاکید کرد: »تاکنون سعی کرده ایم 
خویشتن دار باش��یم اما کس��انی که اخلاق حرفه ای را 
رعایت نمی کنند گاهی بی جهت وزارت ارشاد را درگیر 
حاشیه هایی می کنند که صحت ندارد. این دوستان باید 

بدانند که ما به هیچ وجه از چارچوب برنامه هایی که قانون 
و مقررات برای ما تعیین کرده عبور نمی کنیم چراکه ما 

قانون و منابعی داریم که نباید از آنها عبور کنیم.« 
 عده ای نمی خواهند بفهمند که ما

 کارمان را انجام دادیم
او در  ادام��ه توجه ب��ه سیاس��ت مداری را امری مهم 
دانس��ت و تاکید کرد که اگر خلاف آن اقدامی ش��کل 
بگیرد برخورد قانونی شکل خواهد گرفت؛ »به طور حتم 
اگر پی ببریم که مسائل و اتهاماتی که متوجه ما می شود، 
سازماندهی شده و براساس مسائل پشت پرده است، اقدام 
قانونی می کنیم. ما به این اتفاقات فعلا به عنوان دغدغه 
و رفع ش��بهه  نگاه می کنیم و به آن پاس��خ می دهیم اما 
اگر این جریان سازماندهی شده باشد، اقدام قانونی حق 
ماست. به طور مثال چندی پیش بعد از تحریف ماجرای 
تکخوانی بانوان و صدور مجوز یک آلبوم موس��یقایی با 
تکخوانی زن در تعدادی از رس��انه ها بحث صدور مجوز 
رقص بانوان توس��ط وزارت ارش��اد مطرح ش��د که این 
حرکت خلاف و کذب محض بود که م��ا را به آن متهم 
کردند. اتفاقا هم من و هم آقای وزیر به آن پاسخ دادیم اما 
نمی دانم که حتی همین پاسخ ها را نیز در ادامه تیترهای 
تحریف شده خود قرار دادند و گفتند که فلانی در رابطه 
با موضوع صدور مجوز رقص بانوان توسط وزارت ارشاد 
توضیح داده و اصلا به کلمه تکذیب اشاره نکرده است!« او 
همچنین درباره تولید اخبار شائبه برانگیز که به ارشاد آنها 
را نسبت می دهند نیز گفت: »زمانی می گفتند که ارشاد 
مجوز تکخوان��ی زن داده ما آن خب��ر را محکوم کردیم. 
س��پس عنوان کردند که وزارت ارشاد به کتاب موهنی 
مجوز نشر داده که ما آن را هم محکوم کردیم. بعد صدور 
مجوز یک فیلم موهن در خارج از کش��ور را  به ما نسبت 
دادند که آن هم دروغ ب��ود و ما همه اینها را به طور کلی 
محکوم کردیم اما نمی دانم چه موضوعی است که عده ای 

نمی خواهند بفهمند که ما کارمان را انجام دادیم!«
وی در پایان این بخ��ش از صحبت های خود تصریح 
کرد: عده ای دنب��ال بهانه می گردند ک��ه ما باید جلوی 
این بهانه ها را بگیریم. مطمئن باشید اگر جایی اشتباه و 
مجوزی را صادر کردیم شجاعانه آن را لغو خواهیم کرد، 
کما اینکه در برابر مجوز یک فیلم ایستادیم و هزینه اش را 

هم پرداخت کردیم.

اظهارات نوش آبادی درباره ممنوعیت ها

ارشاد از کارهای همسو با ضوابط حمایت می کند

شهروند|    اختتامیه پنجاه ودومین جشنواره منطقه ای 
انجمن سینمای جوان »اروند« درحالی شامگاه دوشنبه، 
4 اس��فندماه تمام شد که س��ینماگرانی همچون اصغر 
فرهادی، محمود کلاری و حبیب احم��دزاده با حضور و 
برگزاری نشست های تخصصی از این جشنواره حمایت 
کردند و حجت الله ایوبی، رئیس س��ازمان س��ینمایی در 

مراسم اختتامیه جشنواره »اروند« حاضر شد. 
در ابتدای این مراسم که احسان کرمی اجرای آن را به 
عهده داشت، حمید فرخ نژاد دبیر هنری پنجاه و دومین 
جشنواره منطقه ای انجمن سینمای جوان »اروند« روی 
صحنه آمد و به میهمانان خوشامد گفت. او در ادامه بیان 
کرد: »سعی همه ما این بود که بهترین شرایط ممکن را 
برای برگزاری این جشنواره فراهم کنیم و در این بین از 
محمود کلاری، اصغر فرهادی و حبیب احمدزاده تشکر 
می کنم که با آغوش باز پذیرفتند نشست های تخصصی 
برگزار کنند. واقعیت این است که منطقه اروند و دو شهر 
آبادان و خرمش��هر از جهات زیرس��اختی دچار مضیقه 
هستند.« فرخ نژاد از کم وکاستی های شهر آبادان در این 
مراس��م گفت، از این که روزگاری آبادان به لحاظ تعداد 

سالن رتبه دوم کش��ور را داشته و 
حالا تنها سینما نفت آبادان در این 
ش��هر وجود دارد که آن هم دیگر 
فعال نیست؛ »این درحالی است 
که لیاقت شهر آبادان بیش از این 
است و امیدوارم به لطف مسئولان 
سینمایی سینماهای درخور مردم 
آبادان تأس��یس و تجهیز شوند.« 

محمد عل��ی زم، معاون فرهنگ��ی و اجتماعی دبیرخانه 
ش��ورای علی مناطق آزاد هم سخنران دیگر این مراسم 
بود که به بی توجهی هایی که به سینمای کوتاه می شود 
اشاره کرد و گفت: »سینمای کوتاه در سرزمین ما فرجام 
خوبی ندارد چراکه همواره ما سینمای کوتاه را کم ارزش 
دانسته ایم این درحالی است که سینمای کوتاه می تواند 

سینمایی اثرگذار باشد.«
  او درخص��وص اقتصاد فیل��م کوتاه اش��اره کرد که: 
»اقتصاد فیلم کوتاه هیچگاه دیده نشده و همواره به عنوان 
سینمایی امدادی و محتاج به آن نگاه شده، درحالی که 
باید اقتصاد س��ینمای کوتاه را با نمایش بهترین آثار در 

سالن های سینما زنده نگه داشت.«
 در ادامه این مراس��م از خانواده ش��هید نوجوان بهنام 
محمودی تجلیل به عمل آمد و یاد این ش��هید 14ساله 
گرامی داشته شد. تجلیل از حسن برزیده و محمدعلی 
باش��ه آهنگر )فیلمس��ازان قدیمی(، دانش اقباش��اوی 
فیلمساز جوان، جاسم غزبان پور عکاس جنگ با عنوان 
»چهار راوی اروند« از دیگر بخش های این مراس��م بود. 
پ��س از اهدای جوای��ز برگزیدگان در س��ه بخش فیلم، 
فیلمنامه و عک��س، حجت الله 
ایوبی رئیس سازمان سینمایی 
گفت: »در گذش��ته آبادان 27 
سالن سینما داشت و حالا تنها 
یک سالن سینما وجود دارد که 
این امر باعث ناخرسندی است و 
امیدوارم وضع سالن های سینما 
در این دو شهر را بهبود بخشیم.«

پرونده جشنواره »اروند« بسته شد
مراس��م وداع و خاکس��پاری ب��ا زاون قوکاس��یان، 
منتقد فقید سینما صبح دیروز سه شنبه، 5 اسفندماه 
براساس آداب مسیحیان اصفهان برپا شد، ابتدا پیکر او 
به کلیسای حضرت مریم منتقل ش��د تا پس از اجرای 
 مراسم مذهبی در قبرستان مسیحیان اصفهان به خاک 

سپرده شود. 
به گزارش ایس��نا، در این مراسم که جمعیت زیادی 
حاضر بودند، محمدمهدی عسگرپور، مدیرعامل خانه 
سینما با اشاره به این که هنرمندان زیادی می خواستند 
به مراسم قوکاسیان بیایند اما بعُد مسافت به آنها اجازه 
حضور نداد، گفت: »در بین اهالی سینما کمتر کسی پیدا 
می شود که همه ویژگی های قوکاسیان را یکجا داشته 
باشد، او به رغم سادگی، استاد مسلم و محققی برجسته 
در حوزه س��ینما بود و علاوه بر اینها یک انسان شریف 
هم بود.« او اشاره کرد که: »20 سال پیش که مدیر یکی 
از شبکه های تلویزیونی کشور بودم؛ او یکی از بزرگترین 
مستندسازان کشور بود و با جشنواره کودک و آموزش 
سینمایی، نسل جدیدی از سینماگران را به سینمای 
کشور معرفی کرد.« در ادامه این مراسم علیرضا رضاداد 

دبیر جش��نواره فیل��م فجر به 
نمایندگی از سازمان سینمایی 
در س��خنانی ضمن تس��لیت 
درگذش��ت زاون قوکاس��یان 
بیان ک��رد: »زاون در کس��وت 
یک اس��تاد، هنرمن��د و معلم 
هم��واره قوی تری��ن و بهترین 
کارهایش را ارایه داده، به همین 

دلیل است که نقدهای او سازنده و گفته های او همه هنر 
است.« او در ادامه به هنرمندانی که قوکاسیان در تعلیم 
آنها نقش داشته اشاره کرد و افزود: »سند عمر قوکاسیان 
تعداد زیادی هنرمند است که امروز در عرصه سینما و 
در آینده در عرصه فیلمسازی هنرنمایی خواهند کرد و 

بی شک کار او را ادامه خواهند داد.«
محمدرضا اصلانی، مستندساز هم با اشاره به جمعی 
از دانش��جویانی که در این مراسم با روبان سفید عکس 
زاون قوکاس��یان را بر گردن خود انداخته بودند، گفت: 
»من نماینده این روبان های سفید هستم؛ زاون در شما 
جاری است و شما راهش را ادامه می دهید، همان طور 

که خودش با صبوری راهش را پی گرفت.«
در این مراسم همچنین پیام  رسول زرگرپور استاندار 
اصفهان قرائت ش��د و سیدمهدی س��یدین نیا رئیس 
حوزه هنری اصفه��ان به س��خنرانی پرداخت. رئیس 
حوزه هنری اصفهان از رونمایی کتاب سینمایی زاون 

قوکاسیان خبر داد.
از سینماگران حاضر در مراسم تشییع زاون قوکاسیان 
می توان از رسول صدرعاملی، کامبوزیا پرتویی، جعفر 
پناهی، فرهاد توحیدی، ابراهیم 
اصلانی،  مختاری، محمدرضا 
فرهاد ورهرام، مجید مصطفوی، 
محسن هاشمی، کامران ملکی، 
ارد زند، محس��ن خان جهانی، 
احم��د طالبی ن��ژاد، کی��وان 
کثیریان، هوشنگ حریرچیان، 

حسن اکلیلی  و... نام برد. 

قوکاسیان نسل نوی سینما را به سینما معرفی کرد

محمدرض��ا ش��رف الدین، مدیرعام��ل انجمن 
س��ینمای انقلاب و دفاع مقدس درگذشت سعید 
 مترص��د هنرمن��د س��ینما و تلویزیون کش��ور را 

تسلیت گفت.

فیلم مستند »تالاب سیرانگلی« از تولیدات مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی به کارگردانی 
محمد احس��انی با موضوع محیط زیس��ت آماده 

نمایش عمومی شد. 

علی جنت��ی، وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی 
برای شرکت در اختتامیه جش��نواره ملی »شکوه 
شکیبایی« روز سه شنبه 5اس��فندماه وارد استان 
زنجان شد. او در سفر یک روزه خود به زنجان علاوه 
بر شرکت در مراسم اختتامیه جشنواره ملی شکوه 
شکیبایی، با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه 
زنجان دیدار می کند و در نشست با اصحاب فرهنگ 

و هنر این استان حاضر می شود.

فیلم س��ینمایی »پری دریایی« ب��ه کارگردانی 
محمدرض��ا عرب در س��کوت خب��ری در مرحله 

فیلمبرداری قرار دارد.

برنامه »س��فید« کاری از ش��بکه آموزش سیما 
گفت وگوی��ی اختصاصی ب��ا مس��عود کیمیایی 
 انج��ام داده که امش��ب س��اعت 23 در این برنامه 

پخش می شود.

آخرین آلبوم مرتضی پاشایی با عنوان »اسمش 
عشقِ« تا پیش از نوروز 94 منتشر می شود.

»یه اتفاق تازه« عنوان برنامه ای ترکیبی از گروه 
اجتماعی شبکه 5 است که با اجرای مهران رجبی 

در نوروز 94 روی آنتن می رود.

مراس��م رونمایی از تازه ترین مس��تند رخشان 
بنی اعتماد با عنوان »همه درختان من« به همت 
انجمن مستندسازان سینمای ایران روز یکشنبه 
17اس��فندماه رأس س��اعت 18 در ت��الار مرحوم 

سیف الله  داد  خانه سینما برگزار می شود.

مع��اون رئیس جمه��وری و رئی��س س��ازمان 
حفاظت از محیط زیست، موفقیت دختر 10ساله  
ایرانی را در کس��ب جایزه  اول مسابقه بین المللی 
 نقاشی محیط زیس��ت »جی کیو ای« کشور ژاپن

 تبریک گفت.

مراسم چهلمین روز درگذشت زنده یاد مشفق 
کاشانی جمعه از س��وی خانواده این شاعر برگزار 
می شود. قرار است روز جمعه، هشتم اسفندماه در 

منزل این شاعر مجلس ترحیم برپا شود.

نرگس آبیار، حجت قاس��م زاده اصل، مس��عود 
آب پرور، محمد رضاعرب و کامران ملکی به عنوان 
هیأت انتخاب بخش ویدیویی پنجمین جشنواره 

بین المللی فیلم شهر انتخاب شدند.

مجموعه انیمیشن »شکرس��تان 9« محصول 
واحد انیمیش��ن حوزه هنری وارد ش��بکه نمایش 

خانگی شد.

مراس��م اکران خصوص��ی فیل��م »دوربین« به 
کارگردانی محسن توکلی و تهیه کنندگی مصطفی 
غلامی آبادانی شب گذشته در سینما آزادی با حضور 
هنرمندان، عوامل فیلم، چهره های ورزشی و اهالی 

رسانه برگزار شد.

محمد احس��انی )مدیر ش��بکه اول س��یما( در 
بازدید از پش��ت صحنه س��ریال »فوق سری« در 
بخش��ی از صحبت هایش با خبرنگاران اعلام کرد 
 که تلویزیون نوروز  سال آینده سریال »پایتخت« را

 به پخش می رساند.

سام قریبیان با اش��اره به این که فیلم سینمایی 
»3۶0 درجه« بدون اصلاحیه اکران می شود، عنوان 
کرد ترجیح می دهد فیلمش زمانی غیر از نوروز به 

نمایش دربیاید.

در پی انتشار اخباری مبنی بر اجرای برنامه  ویژه  
تحویل  س��ال یکی از شبکه های تلویزیونی توسط 
شهاب حسینی ، این بازیگر س��ینما ضمن رد این 
مطلب اعلام کرد که نوروز 94 اولین عیدی اس��ت 
 که پدرم در میان ما نیس��ت، به همین دلیل اصلا

 عید ندارم.

کنس��رت چرا رفتی ب��ه خوانندگ��ی همایون 
شجریان و آهنگسازی تهمورس پورناظری با اجرا 
در شهر زنجان در روز جمعه 8اسفندماه به تور خود 

در  سال جاری پایان می دهد.

»کلاه  صداپیش��ه های  و  عروس��ک گردان ها 
قرمزی« مشغول تمرین نهایی هستند و به زودی 

ضبط این مجموعه تلویزیونی آغاز می شود.

فاطمه معتمدآریا از کتاب عادل فردوسی پور در 
دانشگاه شهید چمران اهواز رونمایی می کند.

اخبار كوتاه

محمدرضا ممتاز واحد
منتقد


